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تعیین تکلیف 24 هزار 
محدوده معدنی تا پایان سال

وزارت صمت از تعیین تکلیف همه معادن راکد تا پایان سال 

1402 خبــر داد. برهمیــن اســاس وضعیــت 24 هزار محدوده 

معدنــی تا پایان ســال مشــخص می شــود. البتــه این تعیین 

تکلیف به معنای واگذاری نیست. در یک دهه اخیر  براساس 

داده هــای وزارت صمــت در بخش معدن کل صــادرات ایران 

در حــدود کمتــر از 1.5  درصــد تولیدات اســت، یعنی قریب 

به 98.5 درصد از آن چه که تولید می شود برای تأمین نیاز 

واحد های موجود استفاده می شود. این مسأله باعث شده که 

ما امروز خصوصاً در فلزات پایه، تأمین کننده مهمی باشیم. 

داده های وزارت صمت نشان میدهد، ایران حدود ۶20 میلیون 

تن تولید انواع مواد معدنی دارد که ممنوعیتی برای صادرات 

آن و همچنین واردات مواد اولیه و مواد معدنی وجود ندارد.
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 اج ین کشسرنت3م تو یدی دس مار و 
به ا3 شهه ف3اترمم  د؛

 مجتمع مس درآلو 
در مدار تولید

 مدیر مجتمع مس درآلو گفت: نخســتین کنســانتره 
تولیــدی در ایــن مجتمــع، به مجتمع مس سرچشــمه 
ارســال شــد.مهندس محمدرضا ســرحدی  افزود:برای 
احداث و راه اندازی مجتمع مس درآلو ۱۳هزار میلیارد 
تومــان ســرمایه گذاری شــده و از حــدود چهارمــاه قبل 

آماده تولید است.
مهندس محمدرضا ســرحدی  اظهار کرد: تمام مراحل 
عملیات اجرایی مجتمع مس درآلو مشتمل بر معدن 
و کارخانه تغلیظ به پایان رسیده و تنها تأمین آب این 
مجتمع ازسوی رابر باقی  مانده است که امیدواریم پیرو 
مذاکرات شرکت ملی صنایع مس ایران با شرکت آب 
منطقه ای اســتان کرمان، این مســئله نیز رفع شــود و 

مجتمع در مدار تولید قرار گیرد.
وی بیــان کــرد: ورودی کارخانــه تغلیــظ ایــن مجتمــع 
۷میلیون تن خاک با عیار ۳۷صدم درصد است و توان 
تولید ۱۰۰هزار تن کنسانتره با عیار ۲۵درصد را دارد.

مدیــر مجتمــع مــس درآلــو بــا بیــان این کــه کنســانتره 
تولیدی این مجتمع به دیگر مجتمع های مس استان 
کرمان ارســال خواهد شــد، تصریح کرد: برای احداث 
و راه انــدازی مجتمــع مس درآلو ۱۳هزار میلیارد تومان 
ســرمایه گذاری شــده و از حــدود چهارمــاه قبــل آمــاده 

تولید است.
ســرحدی  حــل مســئله تأمین آب را بــرای تولید دائم و 
راه اندازی پایدار این مجتمع ضروری دانست و گفت: 
برای تولید دائمی در محتمع مس درآلو به آب به میزان 
۱۲۰ لیتر در ثانیه نیاز داریم درحالی که از دوماه پیش، 
تنهــا ۲۰ لیتــر در ثانیه تأمین شــده که با ذخیره ســازی 
به میزان ۴۵هزار مترمکعب توانستیم ۸روز مداوم در 

سه شیفت تولید داشته باشیم.
مدیر مجتمع مس درآلو عنوان کرد: در طی تولید این 
مــدت، عــاوه بــر پایــش وضعیت تولید، بررســی روند 
عملکرد تجهیزات نیز توسط همه ارکان پروژه و حمایت 
مجتمع مس سرچشمه انجام شده و در حال حاضر نیز 

مشکات مشاهده شده در حال رفع شدن هستند.
بــه  گــزارش روابط عمومــی مجتمــع مــس سرچشــمه، 
وی توضیح داد: با توجه به این موضوع که بخشی از 
کنســانتره بایــد در تیکنر مس باقــی بماند، از ۳۰۰تن 
کنسانتره تولیدی، ۱۸۷.۵ تن با عیار ۲۱درصد با حضور 
حراســت و همــکاران شــرکت افــق بــه مجتمــع مــس 

سرچشمه رفسنجان فرستاده شد.
وی بــا تبریــک آغــاز تولیــد مجتمــع مــس درآلــو بــه 
مدیرعامل و همه همکاران شــرکت ملی صنایع مس 
ایــران، ابــراز امیــدواری کــرد بــا تأمیــن آب پایــدار، این 

مجتمع تولید دائمی خود را رسماً آغاز کند.

انتخرب اعضری هیرت ددی3م انجهن؛

انجمن ماشین آلات و قطعات 
صنعتی کرمان تشکیل شد

انجمن ماشین آلات و قطعات صنعتی استان کرمان 
منســجم تر  پیگیــری  و  بیشــتر  هــدف هم افزایــی  بــا 
درخواســت های فعــالان ایــن حــوزه تشــکیل شــد و 
ارســان شــجاعی به عنوان رئیس، محمدرضا نعمت 
الهی به عنوان نایب رئیس، اسماعیل عباس زاده به 
عنوان خزانه دار، جواد شارعی حداد زاده و حمیدرضا 
عبــاس زاده بــه عنــوان عضــو هیــات مدیــره انجمــن 

انتخاب شدند.
پــس از صــدور موافقــت اصولــی اتــاق ایــران مبنی بر 
تأسیس این انجمن، مجمع عمومی مؤسسین انجمن 
ماشین آلات و قطعات صنعتی استان کرمان برگزار و 
اعضای هیات مدیره به مدت سه سال انتخاب شدند. 
بر این اساس امین رضا شجاعی نیز به عنوان بازرس 

اصلی به مدت یک سال انتخاب شد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی اتــاق کرمان، با تأســیس 
انجمن ماشین آلات و قطعات صنعتی استان کرمان، 
تاکنــون ۲۰ انجمن تخصصــی در حوزه های مختلف و 

تحت حمایت اتاق تشکیل شده است.

بر حکم ددی3عردل صوات گ3فت؛

معرفی مدیر روابط عمومی 
توسعه آهن و فولاد گل گهر

 در حکمــی از ســوی مدیرعامــل شــرکت توســعه آهن 
و فولاد گل گهر، ســید علی آتشــی پور به عنوان مدیر 
حــوزه مدیرعامــل و مدیــر روابــط عمومــی این شــرکت 

منصوب شد.
آتشــی پور دانش آموخته رشــته روابط عمومی اســت 
کــه پیــش از ایــن بــه عنوان رئیــس ارتباطات و رســانه 
و جانشــین مدیریت روابط عمومی و امور بین الملل 

شرکت گل گهر مشغول به کار بوده است.
او کــه از فعالیــن خوشــنام عرصــه فرهنــگ و رســانه 
استان کرمان است، مسئولیت روابط عمومی شرکت 
سرمایه گذاری و توسعه گل گهر، مدیریت حوزه ریاست 
دانشــگاه علــوم پزشــکی، مدیریــت روابــط عمومــی 
فرمانــداری و مدیریــت روابــط عمومی دانشــگاه علوم 

پزشکی سیرجان را در کارنامه خود دارد.
گروه رسانه ای»اقتصاد کرمان« این انتصاب شایسته 

را تبریک می گوید.

کسب ات ه اجل ف3ابواس ای3ان تواط »کگ،3«

گهرزمین بر قله فرابورس
شــرکت معدنــی و صنعتــی گهرزمیــن در بازگشــت از 
مجمع افزایش سرمایه با استقبال فعالان بازار سرمایه 

مواجه شد و موفق به کسب نخست فرابورس شد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی و امــور بین الملل شــرکت 
گهرزمیــن،"در پایــان معامــات روز یکشــنبه، ارزش 
بازار ســهام "کگهر" به عدد ۱۳۷۰ میلیارد ریال رســید 
که این نماد را در جایگاه ۱۱ بازار سرمایه از نظر ارزش 

بازار قرار می دهد.
همچنیــن در پایــان معامــات روزجاری بــازار فرابورس 
ایران، شرکت گهرزمین همچون روز گذشته با کسب 
جایگاه نخست خود در این بازار نزدیک به ۴ میلیون 
ســهم کگهــر بــا قیمــت ۱۸۷۳۰ ریــال و بــه ارزش  ۷۴ 

میلیارد ریال در بین فعالان این حوزه مبادله شد.

دد ماصد ا د نس ت به ددت دشربه ارل ق ل؛

»سکرما« را برای بلند مدت 
بخریم؟

گــزارش فعالیــت ماهانــه دوره یــک ماهــه منتهــی بــه 
۳۰/۰۸/۱۴۰۲ »ســکرما« منتشــر شــد. شــرکت گــروه 
صنایــع ســیمان کرمــان طــی عملکــرد ۱ ماهــه منتهی 
بــه ۳۰/۰۸/۱۴۰۲ معــادل ۹۵۴,۲۹۰ میلیــون ریــال، از 

محصولات خود را به فروش رسانده است.
بر اساس بررسی گزارش فعالیت ماهانه دوره یک ماهه 
منتهی به ۳۰/۰۸/۱۴۰۲ شــرکت گروه صنایع ســیمان 
کرمــان کــه بــا نمــاد ســکرما در بــورس فعالیــت دارد؛ 
شرکت گروه صنایع سیمان کرمان طی عملکرد ۱ ماهه 
منتهی به ۳۰/۰۸/۱۴۰۲ معادل ۹۵۴,۲۹۰ میلیون ریال، 
از محصولات خود را به فروش رســانده که نســبت به 
مدت مشابه سال قبل ۳۳ درصد رشد داشته است.

ســکرما با ســرمایه ثبت شــده ۱,۵۰۰,۰۰۰ میلیون ریال 
طی عملکرد ۱۱ ماهه سال مالی منتهی به ۳۰/۰۹/۱۴۰۲ 
مبلــغ ۸,۹۶۳,۹۰۰ میلیــون ریــال درآمد فروش داشــته 
که نســبت به مدت مشــابه سال قبل ۵۴ درصد رشد 

داشته است.

پس از ث ت افزایش ا3دریه 4د ماصدی؛

فافق چقدر سود محقق کرد؟
گزارش اطاعات و صورت های مالی میاندوره ای دوره ۶ 
ماهه منتهی به ۳۱/۰۶/۱۴۰۲ )حسابرسی شده( شرکت 
فافق منتشر شد. شرکت صنایع مس افق کرمان در 
دوره ۶ ماهه منتهی به ۳۱/۰۶/۱۴۰۲ ضمن ثبت افزایش 
سرمایه ۳۴ درصدی، در این دوره به ازای هر سهم ۱۰۲ 

ریال سود محقق کرده است.   
بــر اســاس بررســی گــزارش اطاعــات و صورت هــای 
مالی میاندوره ای دوره ۶ ماهه منتهی به ۳۱/۰۶/۱۴۰۲ 
)حسابرسی شده( شرکت صنایع مس افق کرمان که 

با نماد فافق در بورس فعالیت دارد،
شرکت صنایع مس افق کرمان در دوره ۶ ماهه منتهی 
به ۳۱/۰۶/۱۴۰۲ ضمن ثبت افزایش سرمایه ۳۴ درصد، 
در ایــن دوره بــه ازای هــر ســهم ۱۰۲ ریال ســود محقق 

کرده است.
»فافق« با سرمایه ثبت شده ۴,۷۰۰,۰۰۰ میلیون ریال 
طــی عملکــرد ۶ ماهــه منتهــی بــه ۳۱/۰۶/۱۴۰۲ مبلــغ 
۴۷۷,۸۰۲ میلیون ریال سود خالص شناسایی کرده که 
نسبت به سال گذشته ۶۹ درصد رشد داشته است.

 نکتــه مهــم؛ در مــواردی که شــرکت نســبت بــه مدت 
مشــابه ســال قبل تغییر ســرمایه داشــته باشد آهنگ 
رشــد و یا افت ســود خالص دارای اهمیت خواهد بود 
و نرخ رشد سود هر سهم کم اهمیت تلقی می شود.

ما ریین افتترح مفت3 ادید اترق ک3درن ما افسشجرن دط3ح  د؛

سند توسعه پایدار رفسنجان تدوین می شود
دفتر جدید اتاق کرمان در رفسنجان در آئینی با حضور رئیس 
و جمعــی از اعضــای هیات نمایندگان اتــاق کرمان، فرماندار 
رفســنجان و پیشکســوتان و فعالان اقتصادی این شهرستان 

افتتاح شد.
رئیــس اتــاق کرمــان در ایــن آئیــن گفــت: بــا توجــه بــه اینکه 
رفســنجان همــه عوامــل توســعه را در خــود جــای داده، مــی 
توانــد پیشــران اقتصــادی اســتان باشــد و افقــی که بــرای این 
شهرســتان ترســیم شده نشان دهنده بالندگی در رفسنجان 
اســت. ســیدمهدی طبیب زاده افزود: با استفاده از پژوهش 
هــا، مطالعــات قــوی و ظرفیــت های بی نظیر اتــاق کرمان در 
کنــار تجربیــات و دانــش فعــالان اقتصادی رفســنجان، ســند 
توســعه پایــدار رفســنجان بــا نــگاه بــه آینــده و ظرفیــت هــای 

موجود تدوین شود.
وی ادامــه داد: امیدواریــم افتتــاح دفتــر رفســنجان آغــاز کار 
جدی برای فعالیت های بیشتر اقتصادی در رفسنجان باشد 
و بتوانــد برخــی عقــب ماندگــی های مقطعــی را جبران کند و 
ایــن شهرســتان الگــوی موفقی از اتاق شهرســتانی در کشــور 
شــود. طبیــب زاده، تصریــح کــرد: اتــاق کرمــان وظیفــه دارد 
از شهرســتان هایی با ظرفیت فراوان در توســعه کشــاورزی، 
صنعــت، معــدن، بازرگانــی، خدمــات و.. ماننــد رفســنجان 
حمایــت کنــد که امیدواریم دورهمــی امروز فعالان اقتصادی 
این شهرستان بتواند تحول جدید و نقطه عطف برای توسعه 

پایدار رفسنجان باشد.
رئیس اتاق کرمان ضمن قدردانی از فرماندار رفسنجان گفت: 

آقای رضایی بیشــتر اقتصادی هســتند تا سیاســی و با حسن 
خلق، تسلط بر امور و پیش گرفتن شیوه مردم داری، باعث 
شده افراد سیاسی شهرستان را نیز جلب خود کند. وی اظهار 
کرد: اتاق کرمان به اعتراف همه مســئولان اتاق فکر اســتان 
شده و با نگاه توسعه پایدار به استان، در نقش  مشاور سه 
قوه، موضوعات مهمی را در شورای گفت و گوی دولت و بخش 

خصوصی استان مطرح و کارشناسی کردیم.
طبیب زاده، تصریح کرد: از یک سال گذشته با همدلی و کار 
تیمی در استان و همچنین تمرکز ویژه بر بهبود فضای کسب 
و کار، رتبه فضای کســب و کار اســتان از ۳۱ به رتبه ۱۲ ارتقا 
یافت و دو چالش مهم در فضای کســب و کار،  نبود شــبکه 
ارتباطات و کمبود نیروی ماهر اســت که با دســتور اســتاندار 
کرمان، فعالیت های بسیار جهادی در مهارت آموزی و توسعه 
شــبکه هــای ارتباطــی در حــال انجــام اســت. وی بــه برگزاری 
همایش فرصت های ســرمایه گذاری اســتان در اردیبهشــت 
مــاه ســال آینده اشــاره کرد و گفــت: در این همایش فرصت 
ها و ظرفیت های رفســنجان را با نگاه به آینده در پنل های 

خاص رفسنجان معرفی کنید.

تلاش ب3ای تس،یل فعر یت بخش خصوصی  
مجید حجت رئیس دفتر نمایندگی اتاق کرمان در رفسنجان 
در آییــن راه انــدازی دفتــر جدیــد اتــاق رفســنجان، گفــت: 
فعــالان  بــرای  آموزشــی  هــای  دوره  برگــزاری  در  امیدواریــم 
اقتصادی شهرستان و همچنین ارائه مشاور به آنها در حوزه 

هــای مالیاتــی، تامیــن اجتماعــی، بانــک و ... بــا اســتفاده از 
مشــاوران مجرب و حرفه ای، بتوانیم بخشــی از دغدغه های 

آنها را برطرف کنیم
مجید حجت بیان کرد: حضور و طرح مسائل فعالان اقتصادی 
در کارگروه های رفع موانع تولید، کارگروه حمایت قضایی و 
اقتصادی ثاثیرگذار بوده و اقدامات ارزشــمند و ارزنده ای در 

سطح استان در حال انجام است.
به گزارش روابط عمومی اتاق کرمان، وی ادامه داد: در دفتر 
رفســنجان کارگــروه گردشــگری و کارگــروه صنعــت و معــدن 
تشــکیل شــده و تشــکیل کارگروه های کشــاورزی، صادرات 
و واردات نیــز در برنامــه قــرار دارد کــه از فعــالان اقتصــادی 
رفســنجان درخواســت می شــود در این کارگروه ها مشارکت 
نمایند. گفتنی است در دوره نهم با حکم رئیس اتاق کرمان 
"مجید حجت" عضو هیات نمایندگان اتاق کرمان به عنوان 
رئیــس دفتــر اتــاق کرمــان در رفســنجان برای یــک دوره چهار 

ساله معرفی شد.

ااترنداا: بر دیدکو اایزنی ک3مم ایم

امکان سنجی توسعه صنعت زغال سنگ کرمان
چشــم انداز توســعه معادن زغال ســنگ در کرمان درحالی مبهم 
است که استاندار معتقد است مشکل اصلی این بخش سرمایه 
گذاری است و برای این کار یک شرکت خارجی پای کار آمده که 

نیاز به پیگیری های بیشتر وجود دارد.
محمدمهدی فداکار در چهارمین نشســت شــورای معادن اســتان 
کرمان افزود: اخیرا با شرکت میدکو)شرکت مادرتخصصی توسعه 
معــادن و صنایــع خاورمیانــه( رایزنی کردیم و این شــرکت پذیرفته 
اســت که برای تامین نیاز خود در حوزه زغال ســنگ نیز ســرمایه 

گذاری کند.
وی اظهار داشــت: میدکو می گوید تولید داخل پاســخگو نیســت 
و هر ۲ ســه هفته یک کشــتی زغال وارد می کند که این کشــتی 
هربــار بــه هــر دلیلــی در پهلوگیــری گیــر مــی کند و آنــان معترض 
هســتند که زغال ســنگ ندارند، در حالی که مشــکل زغال سنگ 

سرمایه گذاری است.
اســتاندار کرمان بیان کرد: مشــکل دیگر این حوزه این اســت که 
صندوق بازنشســتگی فولاد )برای مدیریت و توســعه این معادن( 
این کاره)موفق( نیست، بلکه حقوق و مستمری می دهد لذا باید 

سرمایه گذار آن تغییر کند.
وی همچنین گفت: در بحث سرمایه گذاری معادن نیز، وزیر صمت 
موافقت کرد که ســرمایه گذار معادن اســفندقه زیرمجموعه این 
صندوق نیز عوض شود اما این موضوع هنوز اجرایی نشده است.

فداکار عنوان کرد: مشتری های فولادی کنار زغال سنگ قرار گرفته 
اند و مشــکل ســرمایه گذاری زغال ســنگ به علت ظرفیت ها و 

وجود نیروی انسانی در این معادن پیگیری می شود.
استاندار کرمان در ادامه گفت: ۲۰ هزار میلیارد ریال سقف برای 
۴۸ همت حقوق دولتی معادن، تعیین شده که سهم استان کرمان 
از این محل هشت هزار میلیارد ریال می شود که این اعتبار باید 

به استان برگردد.
وی ادامــه داد: تاکنــون یــک ســوم ســهم اســتان کرمــان از ســقف 
حقوق دولتی معادن پرداخت شده است و اگر این اعتبار به استان 

برنمی گردد دلیلی ندارد که ما هم به شرکت ها فشار بیاوریم و 
آن را وصول کنیم.

اســتاندار کرمــان افــزود: اســتان کرمــان بیش از یک ســوم حقوق 
دولتی کشــور را جمع آوری کرده و پرداخت ســهم اســتان نیز باید 

به همین تناسب باشد.
وی تصریح کرد: تا پایان هفته وضعیت حسابداری بررسی و این 
اعتبار در حساب استان بنشیند ضمن آنکه سازمان برنامه بایستی 
ســهم هر اســتان به نســبت پرداخت آن اســتان را برگرداند و اگر 
این اعتبارات پرداخت نشــود مســاعدتی در وصول حقوق دولتی 

معادن نخواهیم کرد.
فداکار ادامه داد: اگر قرار باشد در درآمدها کمک کنیم اما حقوق 
قانونی ما را پرداخت نکنند، ضرورتی ندارد ماهم به شرکت فشار 

بیاوریم که این اعتبارات را به خزانه واریز کنند.
وی در خصــوص مشــکل واگــذاری امتیــاز ۶۶ واحــدی که ســرمایه 
گذاری هایی در معادن کردند نیز گفت: مرجع تصمیم گیری برای 
ایــن رای دیــوان عدالت ما نیســتیم و بایــد ابتدا ببینیم نظر وزارت 
صمت چه می شود؛ ما موافق آیین نامه سال ۹۷ دیوان هستیم 
اما معتقدیم که باید این اختیار به شورای معادن استان تفویض 
یابد و شورای معادن استان نیز پیشنهاد دهد که چه معادنی توان 

فنی و مالی دارند یا ندارند.
محمدرضــا پورابراهیمــی نماینــده مــردم کرمــان و راور و رییــس 
کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اسامی نیز در این نشست 
گفــت: یکــی از ظرفیــت هــای مهم ما در اســتان که مغفول مانده 
معادن زغال سنگ استان است که ظرفیت ما به نسبت برداشت 

در حداقل ممکن قرار دارد.
وی افزود: بعد از نرخ ارز و افزایش قیمت زغال سنگ هیچ تحرکی 

را دراین حوزه نمی بینیم که باید کارشناسی شود.
پــور ابراهیمــی افــزود: شــورای معــادن اســتان کرمــان گزارشــی 
کارشناســی از اصل بهره برداری از معادن زغال را در دســتور کار 

قرار دهد.

وی ادامــه داد: هفتــه جــاری بــا حضــور وزیــر نفــت در کمیســیون 
اقتصــادی وضعیــت ســهمیه گاز واحدهــای فولادی را بررســی می 
کنیــم ضمــن آنکــه مــا تاکنون نیز ۳۰ درصد ســهمیه گاز کشــور را 

دریافت کرده ایم.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسامی تصریح کرد: 
ظرفیت توسعه معادن زغال سنگ به راحتی در استان کرمان وجود 
دارد، شــرکت های فولادی ما به علت نداشــتن زغال زیر ظرفیت 
کار می کنند اما نیروی ماهر، توان و دانش فنی استخراج و قیمت 
قابــل توجهــی در ایــن حــوزه داریــم که واحدهای تولیــدی فولاد به 
علــت کســری وجــود زغــال زیــر ظرفیــت کار می کنند و بایــد آن را 

آسیب شناسی کنیم.
به گزارش ایرنا،وی گفت: اشتغال هزاران جوان در شهرستان های 
راور، کوهبنان و زرند دچار چالش شده و شرکت زغال سنگ یکی 
از شــرکت های ماســت که صندوق بازنشســتگی به عنوان مالک 
آن باید پاسخگو باشد چرا شرکت زغال سنگ را به امان خدا رها 
کــرده و رفتــه انــد؛ ایــن شــرکت کمترین میــزان تولیــدی را دارد در 
حالی که می تواند رکورد ثبت کند، در این زمینه با شرکت زغال 

سنگ همکاری می کنیم.
پورابراهیمی تصریح کرد: استان کرمان تا حد زیادی در مالیات و 
بیمه به معادن زغال ســنگ کمک کرده و شــورای معادن اســتان 
باید برای تبدیل به قطب تولید زغال سنگ و ایجاد ظرفیت جدید 

در این حوزه بررسی کارشناسی کند.

عوادل دوث3 ب3 ن3خ خ3جج بشگرم هری اقتصرمی؛

چرا بنگاه ها می میرند؟

ارزیابی هــا حاکــی از این اســت که شناســایی عواملــی که بر مرگ 
بنــگاه تاثیــر دارنــد، می تواند به سیاســتگذاری های حــوزه اقتصاد 
صنعتی کمک کرده و اثرات نامطلوب ناشی از مرگ بنگاه )بیکاری 
و کاهش تولید( را تحت تاثیر قرار دهد. بنگاه ها مانند موجودات 
زنده متولد می شوند، زندگی می کنند و در صورتی که شرایط برای 
ادامه فعالیت آنها مناسب نباشد، از گردونه رقابت خارج شده و 
می میرند؛ به همین دلیل شناسایی عواملی که بر مرگ بنگاه تاثیر 
دارند، می تواند به سیاستگذاری های حوزه اقتصاد صنعتی کمک 
کرده و اثرات نامطلوب ناشی از مرگ بنگاه )بیکاری و کاهش تولید( 
را تحت تاثیر قرار دهد.  ورود و خروج بنگاه به بازار یا آنچه که تحت 
عنوان پویایی های بنگاه به بازار تلقی می شــود از عوامل اساســی 
فرآیند انتخاب بازار بوده که منجر به بازسازی و تحول در صنعت 
می شــود. از ایــن رو، فرآینــد ورود و خــروج بنگاه ها نقش اساســی 
در تحــول و تغییــر در صنعــت بــازی می کند. از جنبه دیگر، ورود و 
خــروج دو وجــه اجتناب ناپذیــر فرآینــد رقابت پویای بازار اســت که 
منجر به رشد بنگاه های کارآمد و حذف بنگاه های ناکارآمد می شد.

بــر اســاس گزارشــی کــه از ســوی مجلــه اقتصــادی وزارت اقتصــاد 
منتشــر شــده، ورود و خــروج بنگاه هــا از ســه طریــق بــر عملکــرد 
بازارهای صنعتی تاثیر می گذارد. اول اینکه؛ ورود و خروج بنگاه ها 

از طریق افزایش رقابت در بازار موجب کاهش قیمت ها و سودآوری 
بنگاه هــای موجــود در صنعــت می شــود. دوم؛ طــی فرآینــد ورود و 
خروج، بنگاه های با بهره وری پایین از صنعت خارج و بنگاه های با 
بهره وری بالا جایگزین آنها می شود. سوم؛ ورود بنگاه های جدید 
بــه صنعــت عمدتــا موجب ورود تکنولوژی برتر به صنعت شــده و 
بنگاه هــای فاقــد نوآوری از صنعت را خــارج می کنند. عوامل موثر 
بــر خــروج بنگاه هــا را در »متغیرهای ســطح بنــگاه«، »متغیرهای 
سطح صنعت«، »متغیرهای محیطی«، و »سایر عوامل« می توان 

طبقه بندی کرد.
بررسی ها نشان می دهد از میان متغیرهای سطح بنگاه، بنگاه های 
بــزرگ بــه دلیــل در اختیار داشــتن حجــم عظیمــی از منابع مالی، 
فیزیکــی، انســانی و دیگــر منابــع کــه منجــر بــه بهبــودی مقیــاس 
اقتصــادی و مقابلــه بــا شــوک های بیرونی بــوده، در برابر خروج از 
بازار در امان خواهند بود. در عین حال، هرچه سن بنگاه بیشتر 
باشــد، احتمال خروج آن کاهش می یابد؛ چراکه با افزایش ســن، 
تجربــه بنــگاه در انجــام مخــارج و تخصیــص بهینه منابــع افزایش 
می یابد. بنگاه های با بهره وری بالاتر نیز به دلیل استفاده بهتر از 
منابع، کمتر از بازار رقابت خارج می شــوند. ســاختار مالکیت نیز 
یکــی دیگــر از عوامــل ماندگاری یا عدم ماندگاری بنگاه ها اســت. 

بنگاه های دولتی نسبت به بنگاه های خصوصی ماندگاری بیشتری 
دارد؛ چراکه صرف نظر از ســودآوری یا عدم ســودآوری، آنها مورد 
حمایــت دولــت قــرار دارند. بررســی ها نشــان می دهد کــه یکی از 
فاکتورهــای مانــدگاری بنگاه های کوچــک و افزایش بقای آنها بالا 

رفتن نرخ نوآوری در آنهاست.
در عیــن حــال، انتظــار مــی رود در صنایعــی کــه ســهم هزینه هــای 
حاشــیه ای از کل دارایی هــای ثابــت بــالا باشــد، نرخ هــای خــروج 
پایین تــری داشــته باشــند؛ چراکــه دوام و اختصاصــی بــودن ایــن 
دارایی هــا، خــروج را پرهزینــه می کنــد. در حــوزه متغیرهای ســطح 
صنعت، رشــد صنعت یکی از فاکتورهای اساســی اســت. صنایع 
که دارای نرخ رشد بالا هستند، برای بنگاه های موجود در صنعت 
فرصت های مناسبی را برای فعالیت فراهم می آورند، در حقیقت 
رشد صنعت، فضا را برای فعالیت بنگاه ها فراهم می سازد. در کنار 
این عوامل، جمعیت نیز یکی از متغیرهای محیطی اســت که در 
مــرگ یــا ماندگاری بنگاه ها اثر دارد. از آنجاییکه بنگاه ها خدمات 
و کالاها را برای ســاکنین مناطق فراهم می ســازند، بنابراین اندازه 
و تغییرات جمعیت می تواند حائز اهمیت باشد. اگر بنگاه ترجیح 
دهد در یک ناحیه پرجمعیت مستقر شود، این ممکن است یک 
نیــروی خــود تقویتــی ایجاد کنــد. بیکاری نیز یکی دیگــر از عوامل 
محیطی است. نرخ های بالای بیکاری نشانگر وضع عمومی اقتصاد 
بوده و بنابراین بالا بودن و افزایش سطح بیکاری تقاضا را کاهش 

داده و سبب ورود کم و خروج بیشتر خواهد شد.
به گزارش فردای اقتصاد،اگر بیان کنیم که بیکاری یک وضعیت 
نامطلــوب اقتصــادی اســت، انتظــار مــی رود کــه افزایــش بیکاری 
سطوح خروج را افزایش می دهد. در کنار این عوامل آموزش نیز 
در ماندگاری یا مرگ بنگاه موثر است. افرادی که سطح آموزشی 
مناسبی دارند و بنگاه جدیدی را راه اندازی کرده اند، بهتر می توانند 
فرصت بقا داشته باشند؛ چراکه می توانند ایده های قابل انجام و 
موفقیت آمیزی داشته باشند. در مرگ بنگاه ها عوامل دیگری نیز 
دخیــل هســتند؛ از جملــه اهــرم مالی، به گونه ای که ســطح بالای 
بدهی ها نیازمند به پرداخت بهره بالاست، بنابراین ریسک شرکت 
را افزایش داده و احتمال بقا را کاهش می دهد. مداخات دولت 

نیز می تواند نرخ های خروج را تحت تاثیر قرار دهد.


